

ВЕСТНИК

Томского государственного университета

2014. № 380. Март

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,
ПОЛИТОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ
- ХИМИЯ
- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY, SOCIAL
AND POLITICAL SCIENCES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- EARTH SCIENCES
- CHEMISTRY

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2014. № 380. March

Томский государственный университет

2014

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцуни, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьёв**, канд. биол. наук, доц.; **С.Н. Воробьёв**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.;
А.А. Глазунов, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд. ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **О.М. Краснорядцева**, д-р психол. наук, проф.; **В.П. Парначёв**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потехаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прокументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Г.Н. Прокументова**, д-р пед. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.;
В.С. Сумарокова, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.;
Г.М. Татьяна, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА

Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.;
О.М. Краснорядцева, д-р психол. наук, проф.; **Д.С. Воробьёв**, канд. биол. наук, доц.; **В.П. Парначёв**, д-р геол.-минер. наук, проф.; **Л.М. Прокументов**, д-р юрид. наук, проф.;
Г.Н. Прокументова, д-р пед. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **V. Golikov**, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **O. Krasnoriadtseva**, Dr. of Psychology, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **G. Prozumentova**, Dr. of Education, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE

T. Demeshkina, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **S. Kulizhskiy**, Dr. of Biology, Professor; **O. Krasnoriadtseva**, Dr. of Psychology, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **G. Prozumentova**, Dr. of Education, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor

Журнал «Вестник Томского государственного университета» включён в «Перечень российских рецензируемых научных журналов, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук» (http://vak.ed.gov.ru/ru/help_desk/list/)

**ВЕСТНИК
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL

№ 380 Март 2014

№ 380 March 2014

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

СОДЕРЖАНИЕ

CONTENTS

ФИЛОЛОГИЯ

PHILOLOGY

- Быкова А.А.** Температурная метафора в языковой и дискурсивных картинах мира: глагол «греть» 5
Ильина К.А. Соотношение между вербальными и графическими знаками в обыденном метаязыковом сознании: знаки конца предложения 12
Когут С.В. Дискурсивные маркеры в русскоязычных и немецкоязычных геологических научных статьях 18
Козлов А.Е. Губернские ведомости и сюжет о провинциальных обличителях в русской беллетристике 60-х гг. XIX в. 24
Латфулина З.Р. Модусные показатели диалектного высказывания: авторизация и персуазивность 29
Седельникова О.В. Проблемы атрибуции статей А.Н. Майкова о выставках в Императорской Академии художеств. Статья первая 34
Третьяков Е.О. Историческая, геоэстетическая и экзистенциальная концепция «Арабесок» Н.В. Гоголя: философия и поэтика четырех стихий в «Главе из исторического романа» и фрагменте «Пленник» 41

- Bykova A.A.** Temperature metaphor in language and discursive pictures of the world: the verb *gret* 5
Ilyina K.A. The relationship between verbal and graphic signs in everyday metalinguistic consciousness: punctuation end of a sentence 12
Kogut S.V. Discourse markers in Russian and German geological scientific papers 18
Kozlov A.Ye. Provincial newspapers and the story about expositors in the Russian fiction of the 1860s 24
Latfulina Z.R. The modus indicators of the dialectal sentence: authorization and persuasion 29
Sedelnikova O.V. Problems of attribution of A.N. Maikov's articles on exhibitions in the Imperial Academy of Arts. Article One 34
Tretyakov Ye.O. Historiosophical, geo-aesthetic, and existential concept of "Arabesques" by Nikolai Gogol: the philosophy and poetics of the four elements in "A Chapter from an Historical Novel" and the fragment "The Prisoner" 41

ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ

PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

- Агафонова Е.В., Тарабанов Н.А., Кручинин Э.А.** Проблема субъекта моральной компетенции: характер моральной идентичности как основание принятия решений 48
Гончаренко М.В. О значении мифологема в процессе объективации реальности в концепции Э. Кассирера 57
Щекотин Е.В. Качество жизни в турбулентном социуме: катастрофы и чрезвычайные положения с точки зрения социологии повседневности 62

- Agafonova Ye.V., Tarabanov N.A., Kruchinin E.A.** The problem of the subject of moral competence: the nature of moral identity as the basis of decision-making 48
Goncharenko M.V. On the role of mythologem in the process of reality objectification in E. Cassirer's concept 57
Shchekotin Ye.V. Quality of life in a turbulent society: disaster and state of emergency from the point of view of sociology of everyday life 62

ИСТОРИЯ

HISTORY

- Барина Е.Б.** Проблема взаимодействия Китая с Центральной Азией в бронзовом веке (по данным материальной культуры) 67
Красильникова Е.И. Исторический некрополь Новосибирска: преемственность традиций и политика памяти советской власти (конец 1919 – начало 1941 г.) 80
Махциева Н.С., Канукова З.В. Из истории возникновения и развития социального страхования в Северной Осетии 92
Никулин П.Ф. особенности социального управления российской цивилизации XVI – начала XX в. 97
Сотникова С.В. Образ колесницы и колесничего в ритуальной практике населения эпохи бронзы евразийских степей: опыт реконструкции ритуала и представлений 102
Сутягина О.А. Участие сибирского купечества в общественной жизни региона в XIX в. 109
Устюжанцева О.В. Инновационное развитие неформального сектора Индии 114

- Barinova E.B.** The problem of interaction between China and Central Asia in the Bronze Age (according to material culture) 67
Krasilnikova Ye.I. Historical necropolis of Novosibirsk: the continuity of traditions and the memory policy of the Soviet power (the end of 1919 – beginning of 1941) 80
Makhtsieva N.S., Kanukova Z.V. From the history of social insurance development in North Ossetia 92
Nikulin P.F. Specifics of social governance in the Russian civilization in the 16th – early 20th centuries 97
Sotnikova S.V. The image of chariot and charioteer in the ritual practice of the population of the Eurasian steppes in the Bronze Age: the experience of reconstructing the ritual and beliefs 102
Sutyagina O.A. Participation of the Siberian merchant class in the public life of the region in the 19th century 109
Ustyuzhantseva O.V. Innovation development of the informal sector in India 114